

**Образовательная автономная некоммерческая организация  
«Московская высшая школа социальных и экономических наук»**

**Центр исследования фольклора и антропологии города**

**&**

**Российская академия народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ**

**Институт общественных наук**

**Школа актуальных гуманитарных исследований**

**Лаборатория теоретической фольклористики**

**&**

**Еврейский музей и центр толерантности**

**МЕЖДУНАРОДНАЯ НАУЧНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ**

**МЕДИАТИЗАЦИЯ КУЛЬТУРЫ:  
КОНСТРУИРОВАНИЕ НОВЫХ ТЕКСТОВ И ПРАКТИК**

**Москва, 30 ноября – 2 декабря 2018 г.**



**30 ноября**

РАНХиГС, проспект Вернадского, д. 82, корпус 5, зал 325

**9.30 – 10.00** Регистрация участников

**10.00** Открытие конференции. Вступительное слово Оргкомитета

**10.15 – 11.15** Пленарный доклад

*Анна Качкаева* (Москва). Медиатизированный мир «человека коммуникационного»: вызовы цифровизации и проблема нарастающей нескритичности

**11.15 – 11.30** Кофе-брейк

**11.30 – 12.45** Новые практики в цифровой среде

**Ведет Анна Качкаева**

*Оксана Мороз* (Москва). Стратегии «end of life planning» и эгодокументы в практиках цифровых пользователей

*Ian Brodie* (Sydney, Nova Scotia). Stand-up Comedy: The Mediatization of Small Talk

*Дмитрий Руденкин* (Екатеринбург). Виртуальное общение в Интернете и традиционные формы коммуникации в жизни современной российской молодежи: социологический анализ

**12.45 – 13.30** Перерыв на обед

**13.30 – 15.35** Медиатизация политической жизни

**Ведет Алексей Титков**

*Mohamed Douifi* (Algiers). Highlights on the Mediatization of Political Communication

*Анастасия Казун* (Москва). Глобальный новостной поток: о каких странах говорят российские СМИ и почему?

*Алексей Титков* (Москва). Ритуализованное публичное насилие в условиях информационной войны (случай Украины 2013–2015 гг.)

*Anastasiia Pachina* (Moscow). Tell Me How Many Posts You Have in Instagram, and I'll Tell You How Productive You Are, or Instagram as One of the Mechanisms for Assessing the Activities of Deputies in the Moscow Regional Duma

*Александр Волошин* (Краснодар). Видеохостинг YouTube как инструмент медиатизации политической жизни в РФ

**15.35 – 15.50** Кофе-брейк

**15.50 – 16.40** Медиатизированный город

**Ведет Наталья Волкова**

*Дарья Радченко* (Москва). В городе, где нет метро: конструирование воображаемого транспорта онлайн

*Марина Байдуж* (Москва). Legend-tripping онлайн и офлайн: посещение опасных мест в современных российских городах

**16.40 – 16.55** Кофе-брейк

## **16.55 – 19.00 Цифровые проекты: создание, проблемы, перспективы**

### **Ведет Марина Байдуж**

*Ekaterina Irkaeva-Orloff* (New York). Documentary Tool Kit: How to Turn Ethnographic Materials into a Media Project

*Светлана Амосова* (Москва). Проблема стандартизации и унификации ключевых слов и тегов для разметки данных (на примере работы с интервью в базе данных sfira.ru)

*Артём Кравченко, Варвара Склез, Никита Ломакин, Анна Соколова* (Москва). Презентация проекта и сайта «После бунта: историческая память о крестьянских восстаниях 1920-х годов»

*Михаил Мельниченко* (Санкт-Петербург). Проект «Прожито» – опыт организации волонтерского сообщества для совместной публикаторской работы

*Вячеслав Рогожников* (Москва). «Старожилы. Частная история Царицына»: медиа из воспоминаний дачников середины прошлого века

*Эвелина Руденко, Никита Ломакин* (Москва). Как заставить говорить цифровой архив? Создание медиапродуктов в ходе образовательных программ

РАНХиГС, корпус 9, этаж 24, каб. 2403

**19.30 – 19.45 Презентация периодических изданий Лаборатории теоретической фольклористики ШАГИ ИОН РАНХиГС (журнал «Шаги / Steps» и «Фольклор и антропология города»)**

**19.45 – Фуршет**

**1 декабря**

РАНХиГС, проспект Вернадского, д. 82, корпус 5, зал 325

## **10.00 – 12.05 Медиатизация фольклора**

### **Ведет Никита Петров**

*Petr Janeček* (Prague). Contemporary Collective Texts between Folklore and Memes: Current Trends in Czech Folkloristics

*Ангелина Козловская* (Санкт-Петербург). Детский сверхъестественный фольклор на YouTube: особенности функционирования традиционных практик в онлайн-видеоформате

*Земфира Саламова* (Москва). Использование созданного в онлайн-среде страшного персонажа в развлекательных видео (случай Момо)

*Анна Лазарева* (Москва). «Ok google к чему снится рыба»: антропология поисковых запросов

*Анна Кирзюк* (Москва). «Вспоминай это», или Как работает мнемоническая остенсия

**12.05 – 13.00 Перерыв на обед**

## **13.00 – 15.45 Медиатизация религии**

### **Ведет Наталья Душакова**

*Наталья Душакова* (Москва). Как сделать религию видимой: старообрядчество в Фейсбуке  
*Екатерина Гришаева, Валерия Шумкова* (Екатеринбург). Церковь «ВКонтакте». Исследование самопрезентации православных приходов в социальной сети vk.com  
*Светлана Пахомова* (Москва). «Еще кошерней»: трансформация образа религиозных евреев в израильском медийном пространстве

#### **14.15 – 14.30 Кофе-брейк**

*Zainabu Jallo* (Bern). Mediatization of Religious Imagination and Diasporic Consciousness in Bahiah Candomble  
*Muhammad Rafique Wassan* (Bern). New Mediatization of Progressive Sufi Heritage and Identity Politics in Sindh, Pakistan  
*Екатерина Гришаева* (Екатеринбург). Теория медиатизации и анализ репрезентации религий в секулярных обществах: пример скандинавских стран

#### **15.45 – 16.00 Кофе-брейк**

#### **16.00 – 17.40 Конструирование идентичности в медийной среде**

##### **Ведет Ольга Христофорова**

*Светлана Белоруссова* (Санкт-Петербург). Виртуальная этничность и киберэтнография  
*Надежда Ильюшенко* (Минск). Медиатизация идентичности: возможности и риски самоконструирования  
*Мария Сысоева, Арусяк Агабабян* (Краснодар). Рупор «возрождаемого» народа: медиасреда как агент репрезентации убыхской идентичности  
*Евгения Ним* (Москва). Медиатизация «заботы о себе»: практики селф-трекинга

#### **17.40 – 18.00 Дискуссия**

### **2 декабря**

Еврейский музей и Центр толерантности, каб. 73 (библиотека Исследовательского центра)

#### **10.00 – 10.50 Рунет как источник и ресурс**

##### **Ведет Мария Ахметова**

*Ksenia Eltsova* (Moscow). Remembering Inequality: Memories of Childhood in Early Post-Soviet Years (as Discursively Constructed in Runet)  
*Анна Андреева* (Тюмень). Многодетное материнство в медийном пространстве: риски и ресурсы

#### **10.50 – 11.40 Литература в медийном поле**

##### **Ведет Мария Ахметова**

*Евгения Воробьева* (Москва). Современная литературная критика: новые медиа как фактор реабилитации читательских эмоций

*Анна Родионова* (Нижний Новгород). Интерфейс и новейшая поэзия в когнитивном аспекте: перемещая внимание

**11.40 – 12.00 Кофе-брейк**

**12.00 – 13.40 Медиатизация музеев**

**Ведет Светлана Амосова**

*Дарья Живихина* (Москва). Медиатизация музейной деятельности: опыт анализа текстов СМИ

*Анна Ганжа* (Москва). Голос, машина и политическая редукция: медиатизированные технические музеи в Туле

*Людмила Старостова* (Екатеринбург). От деконструкции к пониманию медиа в музее

*Maja Rudloff* (Copenhagen). The Deep Mediatization of Museum Communication: Digital Media's Transformation of the Museum Experience

**13.40 – 14.30 Перерыв на обед**

**14.30 – 15.45 Медиатизация культуры: теоретические подходы и их перспективы**

**Ведет Ирина Душакова**

*Maria Faust* (Leipzig). A Micro-Meso-Macro Model to Explain Temporal Change due to the Internet (скайп-презентация)

*Татьяна Новицкая* (Минск). Медиатизация как объект исследования: тренды и интерпретации

*Виктор Хруль* (Москва). Медиатизация: метапроцесс, парадигма или просто модный «зонтик»?

**16.00 – 17.30 Круглый стол: «Конструирование экспертности: культура, знание, историческая память»**

**Ведут Ирина Душакова и Никита Петров**

**Участники:** *Андрей Бабицкий* (главный редактор проекта «ПостНаука»), *Ирина Калитеевская* (шеф-редактор «Арзамас»), *Анастасия Погожева* (основатель лектория Level One), *Анна Козыревская* (продюсер научно-популярных проектов, Политехнический музей), *Никита Петров* (руководитель проекта «Историческая память города»).

**Дискуссия, подведение итогов конференции, награждение победителей конкурса школьных эссе по проекту «Историческая память города», поддержанного Фондом президентских грантов (проект № 17-2-013869).**

**17.30 – 18.30 Экскурсия по Еврейскому музею и Центру толерантности**

**Оргкомитет**

Светлана Амосова, приглашенный организатор, м.н.с. Института славяноведения РАН, директор Исследовательского центра Еврейского музея

Мария Ахметова, к.ф.н., с.н.с. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

Марина Байдуж, с.н.с. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

Ирина Душакова, приглашенный организатор, менеджер медиапроектов Центра «Сэфер»,  
научный сотрудник Омского государственного университета

Наталья Душакова, к.ист.н., н.с. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

Сергей Неклюдов, д.ф.н., гл.н.с. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

Никита Петров, к.ф.н., зав. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

Ольга Христофорова, д.ф.н., вед.н.с. Лаб. Теоретической фольклористики ШАГИ РАНХиГС

#### **Телефоны для справок**

+7 (985) 663 5102 Марина Байдуж

+7 (916) 239 2936 Ирина Душакова

+ 7 (916) 929 1175 Наталья Душакова

#### **Регистрация (до 28.11.2018)**

**<https://sash.timepad.ru/event/855479/?fbclid=IwAR1ltFOiVzcqHyZECevVTeIyDgGwLSYmx1U7ur7KL7CHmiuGwr-XQsH-Xc0>**

**Е-mail:** shagifolk@gmail.com

**Сайт:** <http://shagi.ranepa.ru/index>

**Non-state Institution of Higher Professional Education  
«The Moscow School of Social and Economic Sciences»  
Center for Urban Folklore and Anthropology Research**

**&**

**Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration**

**School for Advanced Studies in the Humanities**

**Laboratory for Theoretical Folklore Studies**

**&**

**Jewish Museum and Tolerance Center**

**INTERNATIONAL CONFERENCE**

**MEDIATIZATION OF CULTURE: CONSTRUCTING NEW TEXTS AND PRACTICES**

**Moscow, November 30 – December 2, 2018**



**November 30**

RANEPA, Room 325, Building 5, 82 Vernadsky Prospect

**9.30 – 10.00** Registration

**10.00** Conference opening. Welcome speech by the Organizing Committee

**10.15 – 11.15 Keynote Lecture**

*Anna Kachkaeva* (Moscow). The Mediatized World of the “Homo Communicationis”: Challenges of Digitalization and the Issue of Growing Non-Criticality of Thought

**11.15 – 11.30** Coffee break

**11.30 – 12.45 New Practices in Digital Environment**

**Moderated by Anna Kachkaeva**

*Oxana Moroz* (Moscow). Strategies of “End of Life Planning” and Egodocuments in Digital Users’ Practices

*Ian Brodie* (Sydney, Nova Scotia). Stand-up Comedy: The Mediatization of Small Talk

*Dmitry Rudenkin* (Yekaterinburg). Virtual Communication on the Internet and Traditional Forms of Communication in the Life of Contemporary Russian Youth: A Sociological Analysis

**12.45 – 13.30** Lunch break

**13.30 – 15.35 Mediatization of Political Life**

**Moderated by Alexei Titkov**

*Mohamed Douifi* (Algiers). Highlights on the Mediatization of Political Communication

*Anastasia Kazun* (Moscow). Global News Flow: Which Countries Russian Media Talk About and Why

*Alexei Titkov* (Moscow). Ritualized Public Violence during Information War (Ukraine 2013–2015)

*Anastasiia Pachina* (Moscow). Tell Me How Many Posts You Have in Instagram, and I’ll Tell You How Productive You Are, or Instagram as One of the Mechanisms for Assessing the Activities of Deputies in the Moscow Regional Duma

*Alexander Voloshin* (Krasnodar). YouTube as Instrument of the Mediatization of Political Life in Russia

**15.35 – 15.50** Coffee break

**15.50 – 16.40 Media Saturated City**

**Moderated by Natalia Volkova**

*Daria Radchenko* (Moscow). In the City of No Subway: Constructing Imaginary Transport Online

*Marina Baiduzh* (Moscow). Legend-tripping Online and Offline: Visits to Dangerous Places in Contemporary Russian Cities

**16.40 – 16.55** Coffee break

**16.55 – 19.00 Digital Projects: Elaboration, Problems, Perspectives**



**Moderated by Marina Baiduzh**

*Ekaterina Irkaeva-Orloff* (New York). Documentary Tool Kit: How to Turn Ethnographic Materials into a Media Project

*Svetlana Amosova* (Moscow). The Issue of Standardization and Unification of Keywords and Data Markdown Tags (Case Study of Interview Processing in Sfirra Database)

*Artyom Kravchenko, Varvara Sklez, Nikita Lomakin, Anna Sokolova* (Moscow). Presenting the “After the Rebellion: Historical Memory of Peasant Revolts of the 1920s” Project and Website

*Mikhail Melnichenko* (Saint Petersburg). “Prozhito” Project: An Experience of Building a Community of Volunteers for Shared Publishing

*Vyacheslav Rogozhnikov* (Moscow). “Oldtimers. A Private History of Tsaritsyno”: Media From Summer Visitors’ Memoirs of the Mid-20<sup>th</sup> Century

*Evelina Rudenko, Nikita Lomakin* (Moscow). How to Make a Digital Archive Talk? Creating Media Products during Educational Programs

RANEPA, Room 2403, Floor 24, Building 9

**19.30 – 19.45 Presentation of Periodicals Published by the Laboratory for Theoretical Folklore Studies (School for Advanced Studies in the Humanities, School of Public Policy, RANEPA): the “Shagi / Steps” and “Urban Folklore and Anthropology” journals**

**19.45 – Conference Dinner**

**December 1**

RANEPA, Room 325, Building 5, 82 Vernadsky Prospect

**10.00 – 12.05 Mediatization of Folklore**

**Moderated by Nikita Petrov**

*Petr Janeček* (Prague). Contemporary Collective Texts between Folklore and Memes: Current Trends in Czech Folkloristics

*Angelina Kozlovskaya* (Saint Petersburg). Children’s Supernatural Folklore on YouTube: Peculiarities of Traditional Practices’ Functioning in Online Videos

*Zemfira Salamova* (Moscow). Using an Online-Created Creepy Character in Entertainment Videos: the Momo Case

*Anna Lazareva* (Moscow). “Ok Google What Does a Dream of Fish Mean”: Search Queries’ Anthropology

*Anna Kirzyuk* (Moscow). “Come on, Do Remember This”, or How Mnemonic Ostension Works

**12.05 – 13.00 Lunch break**

**13.00 – 15.45 Mediatization of Religion**

**Moderated by Natalia Dushakova**

*Natalia Dushakova* (Moscow). How to Make Religion Visible: Old Belief on Facebook

*Ekaterina Grishaeva, Valeria Shumkova* (Yekaterinburg). The Church on VKontakte: A Research upon Self-Presentation of Orthodox Parishes on Vk.Com Social Network

*Svetlana Pakhomova* (Moscow). “More Kosher”: Transformation of Religious Jews’ Image in Israeli Media Landscape

**14.15 – 14.30** Coffee break

*Zainabu Jallo* (Bern). Mediatization of Religious Imagination and Diasporic Consciousness in Bahiah Candomble

*Muhammad Rafique Wassan* (Bern). New Mediatization of Progressive Sufi Heritage and Identity Politics in Sindh, Pakistan

*Ekaterina Grishaeva* (Yekaterinburg). Mediatization Theory and Analysis of Representation of Religions in Secular Societies (as Exemplified in Scandinavia)

**15.45 – 16.00** Coffee break

**16.00 – 17.40 Constructing Identity in Media Environment**

**Moderated by Olga Khristoforova**

*Svetlana Belorussova* (Saint Petersburg). Virtual Ethnicity and Cyber-Ethnography

*Nadezhda Ilyushenko* (Minsk). Mediatization of Identity: Possibilities and Risks of Self-Constructing

*Maria Sysoeva, Arusyak Agababyan* (Krasnodar). The Bullhorn of the “Reviving” People: Media Environment as Representation Agent for Ubykh Identity

*Eugenia Nim* (Moscow). Mediatization of “Self-Care”: Self-Tracking Practices

**17.40 – 18.00 Discussion**

**December 2**

Jewish Museum and Tolerance Center, Room 73 (Research Center Library)

**10.00 – 10.50 Russian Internet as Source and Resource**

**Moderated by Maria Akhmetova**

*Ksenia Eltsova* (Moscow). Remembering Inequality: Memories of Childhood in Early Post-Soviet Years (as Discursively Constructed in Runet)

*Anna Andreeva* (Tyumen). Being a Mother of Many Children in Media Landscape: Risks and Resources

**10.50 – 11.40 Literature in Media Landscape**

**Moderated by Maria Akhmetova**

*Eugenia Vorobyova* (Moscow). Contemporary Literary Critique: the New Media as Rehabilitation Factor for Readers’ Emotions

*Anna Rodionova* (Nizhny Novgorod). The Interface and Contemporary Poetry from the Cognitive Point of View: Shifting Focus

**11.40 – 12.00** Coffee break

**12.00 – 13.40 Mediatization of Museums**

**Moderated by Svetlana Amosova**

*Daria Zhivikhina* (Moscow). Mediatization of Museum Activity: An Analysis of Mass Media Texts

*Anna Ganzha* (Moscow). Voice, Machine and Political Reduction: Mediatized Tech Museums in Tula

*Lyudmila Starostova* (Yekaterinburg). From Deconstruction to Understanding of Media in a Museum

*Maja Rudloff* (Copenhagen). The Deep Mediatization of Museum Communication: Digital Media's Transformation of the Museum Experience

**13.40 – 14.30** Lunch break

**14.30 – 15.45 Mediatization of Culture: Theoretical Approaches and Their Perspectives**

**Moderated by Irina Dushakova**

*Maria Faust* (Leipzig). A Micro-Meso-Macro Model to Explain Temporal Change due to the Internet (via Skype)

*Tatyana Novitskaya* (Minsk). Mediatization as Research Object: Trends and Interpretations

*Viktor Khrul* (Moscow). Mediatization: a Metaprocess, a Paradigm, or Just a Trendy “Umbrella”?

**16.00 – 17.30 Round Table: “Constructing Expertise: Culture, Knowledge, Historical Memory”**

**Moderated by Irina Dushakova and Nikita Petrov**

**Participants:** *Andrei Babitsky* (editor-in-chief for “PostNauka”), *Irina Kaliteevskaya* (editor-in-chief for “Arzamas”), *Anastasia Pogozheva* (founder of Level One lecture project), *Anna Kozyrevskaya* (producer for popular science projects, Polytechnic Museum), *Nikita Petrov* (head for “Historical Memory of the City” project).

**Discussion, closing the conference, awarding of the winners of the school essay contest for the “Historical Memory of the City” project sponsored by the Presidential Grants Foundation (project №17-2-013869).**

**17.30 – 18.30 A Tour of Jewish Museum and Tolerance Center**

**Organizing Committee**

Svetlana Amosova, Junior Researcher, Institute of Slavic studies, Russian Academy of Sciences, director of Research Center in the Jewish Museum

Maria Akhmetova, Candidate of Philology, Senior Researcher, Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPА

Marina Baiduzh, Senior Researcher, Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPА

Irina Dushakova, Media-projects Manager of “Sefer” Center for Jewish Studies, Researcher, Omsk State University

Natalia Dushakova, PhD in History, Researcher, Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPА

Sergei Neklyudov, Doctor of Philology, Chief Researcher, Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPa

Nikita Petrov, Candidate of Philology, Head of Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPa

Olga Khristoforova, Doctor of Philology, Leading Researcher, Laboratory for Theoretical Folklore Studies, School for Advanced Studies in the Humanities, RANEPa

**Contacts**

+7 (985) 663 5102 Marina Baiduzh

+7 (916) 239 2936 Irina Dushakova

+ 7 (916) 929 1175 Natalia Dushakova

**Registration (until 28.11.2018)**

**<https://sash.timepad.ru/event/855479/?fbclid=IwAR1ltFOiVzcqHyZECEvVTeIyDgGwLSYmx1U7ur7KL7CHmiuGwr-XQsH-Xc0>**

**E-mail:** shagifolk@gmail.com

**Website:** <http://shagi.ranepa.ru/index>